
 Ev. č. RFZU/Z-108/2023 

 

 

Zápis ze 108. zasedání Rady Fyzikálního ústavu AV ČR, v. v. i. 
 

konaného 18. září 2023 od 14.00 hodin na pracovišti Slovanka 

 

Přítomni: V. Čuba, A. Dejneka, A. Fejfar, J. Houžvička, P. Javorský, H. Jelínková, S. Kamba, 
A. Kupčo, T. Mocek, M. Nikl, M. Prouza, J. Řídký  

Omluveni: Z. Doležal, A. Hospodková, M. Klementová 
Tajemník: J. Rameš 

 
 
 
 

Program jednání 
 

1. Rada Fyzikálního ústavu AV ČR, v. v. i., (dále jen Rada) schválila zápis ze 107. zasedání 

konaného 22. 5. 2023 bez připomínek. 

 

2. M. Nikl seznámil Radu s výsledky hlasování per rollam v období po 107. zasedání. Rada 

hlasovala  o 5 bodech:   

• Rada schválila Výroční zprávu o činnosti a hospodaření za rok 2022. (Hlasovalo 15 členů 

Rady.) 

• Rada projednala návrh memoranda o spolupráci (Memorandum of Understanding) mezi 

FZÚ a University of Strasbourg, Strasbourg astronomical observatory. (Hlasovalo 14 členů 

Rady, Rada vyslovila souhlas.) 

• Rada projednala návrh memoranda o spolupráci (Memorandum of Understanding) mezi 

FZÚ a Institute for Basic Science (IBS), Korea. (Hlasovalo 14 členů Rady, Rada vyslovila 

souhlas.) 

• Rada projednala návrh na podání 5 projektů z FZÚ do Programu rozvoje aplikací a 

komercializace AV ČR (PRAK).  (Hlasovalo 15 členů Rady, Rada vyslovila souhlas.) 

• Rada projednala návrh dohody o spolupráci (Collaboration Agreement Concerning the 

Appointment of Experimenal Associates at CERN - zkráceně EXAS Collaboration 

Agreement ) mezi FZÚ a CERN. (Hlasovalo 15 členů Rady, Rada vyslovila souhlas.) 

 

3. Rada schválila změny vnitřního předpisu FZÚ R/8 – Pravidel pro hospodaření se sociálním 

fondem. Jak upozornil M. Prouza v komentáři k tomuto návrhu změn, Radu čeká schvalování 

podstatnějších změn tohoto předpisu v souvislosti s novelou zákona o zaměstnaneckých 

benefitech, jež vstoupí v platnost 1. 1. 2024 

 

4. Rada projednala návrh na jmenování Ing. I. Gregory, CSc., emeritním pracovníkem FZÚ. Při 

tomto jednání opakovaně zazněl návrh, že by bylo vhodnější a více odpovídalo zásluhám Ing. 

Gregory navrhnout ho na jmenování emeritním vědeckým pracovníkem AV ČR. Rada tedy po 

diskusi projednala a schválila návrh na jmenování Ing. I. Gregory, CSc., emeritním vědeckým 

pracovníkem AV ČR.  



 

5. Rada projednala návrh dohody o vědecké spolupráci (MoU) mezi FZÚ a Taiwan Instrument 

Research Institute, National Applied Research Laboratories, Taiwan.  

 

6. Rada projednala a doporučila podání návrhů na mzdovou podporu postdoktorandů na 

pracovištích AV ČR v rámci Programu na podporu perspektivních lidských zdrojů pro devět 

kandidátů, kteří jsou zde uvedeni v abecedním pořadí: Matěj Hývl (sekce 3), Kateřina Jiráková 

(sekce 4), Lukáš Kadeřávek (sekce 2), Tomáš Popelář (sekce 3), Michal Rameš (sekce 2), 

Artem Shamardin (sekce 2), Angelina Strakosova (sekce 2), Petra Vaňkátová (sekce 2), Petr 

Veřtát (sekce 2). 

Při projednávání těchto návrhů se členové Rady shodli na tom, že je žádoucí, aby materiály 

k návrhům na podporu v rámci PPLZ byly v budoucnosti připravovány s větším předstihem, 

nejlépe tak, aby Rada dostala k posouzení a projednání návrhů kompletní podklady.  

 

7. Různé 

• M. Prouza seznámil Radu s výhledem na rok 2024 týkajícím se rozpočtu a financování. 

Konstatoval, že 3 projekty FZÚ zaznamenaly úspěch ve výzvě OP JAK Špičkový výzkum – 

projekt Výzkum základních stavebních kamenů hmoty s využitím špičkových technologií 

(FORTE) byl přijat a bude financován, další dva projekty ústavu se v hodnocení umístily 

vysoko a o jejich financování v rámci výzvy se rozhoduje. Byly též podány projekty v rámci 

výzvy OP JAK Výzkumné infrastruktury, výsledky hodnocení dosud nejsou známy. Dále M. 

Prouza hovořil o dosud nejasné situaci týkající se změn v kofinancování projektů ze strany 

výzkumných institucí, jakož i o příznivé čerstvé zprávě o navrženém navýšení rozpočtu AV 

ČR na příští tok. Konstatoval, že by mělo dojít k navýšení RVO ústavů, bude pokračovat 

podpora při pořizování nákladných přístrojů i podpora stavebních činností. Příznivý je i 

výhled na vývoj cen energií. Konstrukce rozpočtu na rok 2024 by tedy mohla být méně 

obtížná, než toho pro letošní rok.  

• M. Prouza dále připomněl 70. výročí založení FZÚ (ústav byl založen k 1. 1. 1954) a akce, 

které k tomuto výročí proběhnou (viz též zápis ze 107. zasedání Rady, bod Různé). 

Uskuteční se 5 historických přednášek za jednotlivé sekce, které pronesou vědci-

pamětníci a vedoucí sekcí, jakož i souhrnná přednáška o historii ústavu. V pátek 24. 11. 

proběhne k tomuto výročí společenský večer v Rudolfinu.  

• M. Prouza informoval Radu, že ve dnech 4. a 5. října t. r. vystoupí na seminářích na 

Slovance a na MFF Christian Stegmann z DESY a pohovoří o German Centre for 

Astrophysics a o projektu Einstein Telescope.  

• Na podnět S. Kamby proběhla diskuse o možných důsledcích změn zákona o 

zaměstnaneckých benefitech pro pracovníky FZÚ.  

• J. Řídký informoval Radu o připomínkách AV ČR k navrženým změnám zákona č. 341 o 

veřejných výzkumných institucích.  

• Příští zasedání Rady FZÚ proběhne v pondělí 27. listopadu na pracovišti Cukrovarnická.  

 
 
20. 9. 2023      Martin Nikl, předseda Rady FZÚ 
       Jiří Rameš, tajemník Rady FZÚ  

 



 

 

 

 


